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esto lo trasladamos a las empresas, a los trabajadores y a las 
familias de estos trabajadores, pues vemos que es un sector 
que además ha tenido muy pocas ayudas por parte de este 
Consell. Usted sí que es verdad que lo tiene muy fácil con 
la maquinita de la deuda y se arregla la pérdida dándole a la 
maquinita y esos 26 millones los recuperan, pero las empre-
sas no .

Bueno, me he quedado sin tiempo, pero me gustaría saber 
si, con la respuesta que da el Tribunal Superior de Justicia 
de la Comunidad Valenciana, no cree que ustedes actuaron, 
bueno, no de muy buena fe con este sector.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

Li contestarà l’honorable consellera.

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Señoría, en cada momento, lo he explicado en varias ocasio-
nes, se adoptan medidas en función de la situación epide-
miológica. Estos sectores tienen unas características muy 
concretas y yo voy a intentar explicarle algunas de ellas, 
que, precisamente, llevaban a los expertos a determinar que 
permanecieran cerrados.

Vamos a diferenciar un poco el uso de las tragaperras, las 
máquinas de apuestas deportivas, las máquinas de juego de 
los bingos, casinos y salones de juego. Hemos de tener en 
cuenta que las máquinas de juego son un elemento de uso 
común, por tanto, un potencial transmisor del COVID por 
diferentes elementos.

Su uso constante por diferentes personas, en ocasiones por 
falta de distancia entre diferentes máquinas que impide al 
usuario la distancia interpersonal, la necesidad de despla-
zarse para acceder a las máquinas y la posibilidad de reti-
rarse la mascarilla si se estaba consumiendo; por ello, en 
situaciones de riesgo de contagio elevado la recomendación 
era que no se utilizaran.

En cuanto a los bingos, los casinos, los salones de juego y 
los locales de apuestas se tratan de espacios cerrados . En 
la mayoría de las ocasiones, sin ventilación ninguna, donde 
se suelen compartir los elementos de juego: las máquinas, 
el azar, las tragaperras, los billares, los futbolines, juegos de 
mesa… Y encontramos también riesgo de contagio al despla-
zarse para acceder a otros juegos y la posibilidad de retirarse 
la mascarilla.

Son estas actividades con riesgo de contagio lo que motivó 
a la Generalitat que dictara medidas para evitar la trans-
misión. Luego, posteriormente, después también de esa 
sentencia, evidentemente, la actividad en concreto del juego 
determinó presentar un recurso y estimó que, pese a las 
alegaciones que se habían hecho por parte de epidemio-
logía, eran insuficientes. Y por eso se ha reabierto y ahora 

mismo tiene el mismo aforo que la hostelería, subsanando 
así esta situación.

Pero la decisión que nos llevó a adoptar esta medida fue una 
decisión técnica basada en la situación epidemiológica y, 
sobre todo, el riesgo en el uso, como le digo, de materiales 
comunes, de espacios comunes, en la mayoría de los casos 
sin ventilación.

Si se encuentran ahora en funcionamiento… Estamos 
también insistiendo, y lo están cumpliendo, en que garan-
ticen determinadas medidas, sobre todo el mantenimiento 
de la distancia entre una persona y otra usuaria. Se debe 
proceder a la limpieza y desinfección de cualquier tipo de 
máquina o dispositivo, porque es verdad que son espacios 
donde se comparte todo lo que es el material de juego, ya 
sea una máquina, ya sea en el bingo las fichas, ya sea cual-
quier dispositivo.

Y, por tanto, ahora se exigen una serie de medidas con un 
protocolo para que cumplan y puedan evitar la posibilidad 
de cualquier contagio dentro de estas actividades.

Afortunadamente, ahora la situación es mejor y, por tanto, 
ya están sometidos, al igual que la hostelería, en espa-
cios cerrados a las mismas medidas, aunque sigan utili-
zando elementos comunes que podrían ser transmisores del 
COVID.

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Arribem al final. Després n’hi haurà… Esta pregunta que 
formula la il·lustre diputada Estefania Blanes a l’honorable 
consellera de participació, transparència i cooperació. Quan 
vosté vullga, senyoria.

La senyora Blanes León:

Moltes gràcies, president .

Com es conegut, la Conselleria de Participació, 
Transparència, Cooperació i Qualitat Democràtica ha iniciat 
el primer projecte de pressupostos participatius de la 
Generalitat Valenciana amb l’objectiu que els pressupostos 
de la Generalitat per a 2022 incloguen propostes i projectes 
aportats directament pels valencians i les valencianes.

Saben que és un projecte pioner a tot l’estat espanyol, 
perquè cap autonomia ha posat en marxa uns pressupos-
tos participatius com a eina real de transformació social. 
Uns pressupostos en els quals la gent podrà proposar des 
del principi debat i després votar fins al final. Parlem d’un 
repte ambiciós per a l’administració autonòmica que, des del 
nostre grup, pensem que cal posar en valor. I més quan naix 
amb la voluntat de continuïtat i de millora en cada exercici 
pressupostari .
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I és un repte perquè no podem oblidar que el País Valencià 
té una extensió de 23.255 quilòmetres quadrats, amb 
cinc milions d’habitants aproximadament, i sense dubte 
tenim una gran riquesa i diversitat demogràfica, climàtica, 
orogràfica, econòmica, etnològica i cultural. Aquesta diversi-
tat s’observa també de nord a sud i entre les comarques lito-
rals i les de l’interior, que compten amb fortaleses i feble-
ses pròpies que diferencien el litoral de l’interior. Una gran 
complexitat que encara dona més valor a aquest projecte de 
participació ciutadana.

D’altra banda, durant molt de temps la participació ciuta-
dana mai va ser una prioritat per al govern valencià i sempre 
va ser l’últim, i fins i tot inclús els molestava. Però el Botànic 
ha donat un canvi radical a aquesta manera de fer política i 
aquest procés de pressupostos participatius demostra que 
ara sí és una prioritat, una eina necessària i fonamental per 
a acostar les institucions a la ciutadania, per fer possible que 
els valencians i valencianes proposen i decidisquen direc-
tament el destí de 125 milions d’euros dels pròxims pres-
supostos de la Generalitat Valenciana. És un repte, senyora 
consellera, complicat, per descomptat, però també és una 
aposta clara i decidida per la participació.

Com ja s’ha dit, el territori del País Valencià és molt divers i 
plural, però, precisament per això, creiem que els pressupos-
tos participatius poden ser una eina per a aprofundir en la 
vertebració territorial a través d’un repartiment equilibrat i 
progressiu dels recursos. I no tinc cap dubte que aquest és 
un dels principals objectius del Consell del Botànic i de la 
conselleria de participació en particular.

I és per això que des del grup parlamentari li formulem la 
següent pregunta: quins són els criteris que s’han tingut en 
compte per a fer un repartiment equilibrat d’aquestos 125 
milions destinats en pressupostos participatius per a 2022?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera la qüestió plantejada.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Gràcies, senyoria .

El passat 9 d’abril el ple del Consell va aprovar el projecte 
pilot dels pressupostos participatius per a l’any 2022. És una 
iniciativa pionera no soles del govern valencià, sinó també 
de la resta de l’estat espanyol. Cap comunitat autònoma ha 
dut endavant un projecte tan ambiciós com el que nosaltres 
anem a dur endavant.

Aquest projecte de pressupostos participatius és una clara 
prova de l’aposta clara del govern del Botànic per la parti-
cipació ciutadana, perquè una democràcia participativa és 
sinònim d’una democràcia avançada. Nosaltres no volem 

que la participació de la ciutadania es reduïsca a votar cada 
quatre anys. Volem que formen part de les decisions d’este 
govern .

En este projecte pilot es destinaran 125 milions d’euros 
i per a la seua distribució hem establert tres criteris. El 
primer és el territorial. Hem distribuït les 33 comarques de 
la Comunitat Valenciana en set gran àrees comarcals per la 
seua contigüitat i també per la tradició històrica i les rela-
cions culturals, socials i econòmiques. Un 30 %, un total de 
37,5 milions, seran per a projectes autonòmics i la resta, el 
70 %, un total de 87,5 milions, seran per a projectes desti-
nats a les àrees comarcals.

El segon criteri és el demogràfic, en funció de la població. 
El número d’habitants representa el 70 % per a destinar els 
recursos. A més a més, aquelles zones amb problemes de 
despoblament tindran afegit un 5 %.

I l’últim, com no podia ser d’altra manera, és el criteri econò-
mic, perquè no volem deixar a cap territori enrere. No seria 
just tractar de la mateixa manera a una comarca amb majors 
recursos econòmics que a altres que no els tinguen. I ahí 
destinarem el 25%, es distribuirà en funció d’eixe criteri.

El dia 11 de maig, el proper dimarts, farem la presentació i 
iniciarem ja el procés de pressupostos participatius, on la 
ciutadania podrà presentar els seus projectes. Esperem que 
també participen vostés i esperem que este projecte, que 
és un repte molt gran del govern, siga un èxit, i que a més 
marca una política de clara participació des del govern del 
Botànic.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

Discurs d’acomiadament de la il·lustre diputada senyora Isabel 
Bonig Trigueros, síndica del Grup Parlamentari Popular

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, abans d’acabar, i saben que en estos temps que 
ens ha tocat viure les notícies volen i són molt ràpides i 
tal, i la política no és fàcil, i hem tingut un ple un poc espe-
cial. Recorde les paraules de Winston Churchill, en altres 
moments del parlamentarisme.

Però, en tot cas, la política la fem les persones i a les perso-
nes ens ha tocat conciliar molts interessos en este hemici-
cle, en este ple. Hem sabut que la síndica del grup popu-
lar, la il·lustre diputada Isabel Bonig, deixa l’escó i volia, i és 
un gest que jo valore i agraïsc, donar-li la paraula perquè vol 
dirigir-nos unes paraules.

Isabel, et trobarem a faltar, i gràcies per estos sis anys, que 
hem aprés molt de la teua lleial oposició. Tens la paraula, 
Isabel.
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La senyora Bonig Trigueros:

Gràcies, president .

No quería despedirme sin despedirme de la que ha sido mi 
casa durante seis años. Miren, hoy tomo por última vez la 
palabra aquí, en esta tribuna, para despedirme de ustedes 
y darles las gracias por todo, y desearles, desearos mucha 
suerte .

Para mí ha sido un honor ocupar todos los cargos polí-
ticos. El más importante fue ser alcaldesa de mi munici-
pio y el segundo ser diputada por las Cortes Valencianas en 
representación.

En este pleno, o en este salón de plenos, donde la volun-
tad del pueblo valenciano se representa, donde la voluntad 
de ese pueblo valenciano y su soberanía se hace ley, donde, 
como tantas veces he dicho, que la democracia consiste en 
la confrontación de proyectos y no en el ataque personal, 
donde tantas veces he reconocido y he solicitado el dere-
cho de nuestros adversarios políticos a ser escuchados, pues 
para mí quiero decirles que ha sido un orgullo compartir con 
todos ustedes estos seis años. (Aplaudiments)

Gracias a mi grupo parlamentario actual y al de la legisla-
tura pasada por haber estado ahí, por haber sido momentos 
muy duros y muy complicados. Gracias a todo el personal 
del grupo parlamentario. Gracias a todo el personal de las 
Cortes, personal técnico, administrativo, de limpieza, cafe-
tería, de servicios económicos, técnicos, a los letrados… De 
verdad que gracias.

Perdón porque yo soy una persona, a estas alturas ya me 
conocen, vehemente, pasional, no concibo la vida sin vehe-
mencia y pasión, y he defendido mis ideas con pasión y he 
tratado con respeto. Perdón si en alguna ocasión me he 
pasado, soy consciente que me he pasado, pero yo soy así. 
Luego soy capaz, como me dijo mi buen amigo Mata, leal y 
contundente en los acuerdos y en los desacuerdos .

Miren, gracias a todos los grupos parlamentarios, y espe-
cialmente también a los de la oposición. Estos días han sido, 
de verdad… Cantidad de llamadas de gente de Podemos, 
de Compromís, del PSPV; por supuesto de Ciudadanos, de 
Vox y del PP. Casi, en fin… Me decía algún compañero que 
si estaba por pasarme a Compromís o al PSPV, no lo haré. 
(Rialles) Soy del Partido Popular hasta el final. Pero quiero 
agradecerles, de verdad, a todos .

Yo creo que la discrepancia política, incluso los errores, no 
es razón para que reconozcamos el derecho entre todos y 
contribuyamos entre todos a construir una puerta lo sufi-
cientemente grande para que quepan todos y lo suficien-
temente alta para que nadie tenga que agachar mucho la 
cabeza.

Me despido con el deseo, de verdad, señorías, de que 
tengan ustedes suerte y acierto. Porque cuando pase esa 
puerta, traspase esa puerta, y sea una ciudadana del Partido 
Popular, votante del partido y militante del Partido Popular, 
pues su acierto vaya en beneficio de todos.

Me van a permitir, sería… Agradecerle a todo el mundo, 
pero a todos los portavoces, tanto del gobierno como de la 

oposición, a todos, de esta legislatura y de la pasada. Gracias 
al señor Llanos por aquel detalle de asistir al entierro de mi 
padre, no lo olvidaré. Gracias a todos los síndics y, especial-
mente, a dos personas.

Gracias, Fran, por todo. (Visiblement emocionada) Gracias . 
Jamás pensé que con alguien de Compromís íbamos a 
tener tantísima afinidad en lo personal, que no en lo polí-
tico. (Trencant-se-li la veu) Y gracias, Manolo. Mil gracias. 
(Aplaudiments) A mi grupo eternamente agradecida.

Y, por último, lo he hecho en la rueda de prensa y lo tengo 
que hacer. En estas Cortes aprobamos, firmamos la repro-
bación de Rita. Espero que aquello nos sirva a todos, la polí-
tica no puede ser destrucción. Fue una decisión mía como 
presidenta que asumí y hoy aquí, con total honestidad y 
sin herir ninguna sensibilidad, pido perdón. Lo siento y me 
equivoqué.

Muchísimas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Senyories, i amb estes paraules que fem també nostres, 
les persones sempre per damunt de la confrontació, agra-
int tot el treball que ha fet a la síndica del Grup Parlamentari 
Popular, cloguem la sessió.

Han fet vostés un bon treball, senyories. (El president colpeja 
amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 12 hores i 21 minuts)

 
D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts 
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Bastidas Bono, Elena María 
Bellver Casaña, Jorge 
Besalduch Besalduch, Ana 
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Blanes León, Estefania  
Bonig Trigueros, Isabel 
Caballero Hueso, Mercedes 
Caballero Montañés, Juan Carlos 
Cabedo Laborda, Cristina  
Calvo Alfonso, David 
Carrasco Torres, Felipe Javier 
Castelló Cervera, Trini 
Castelló Sáez, Alfredo 
Cerdán Martínez, Ana María 
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